
 

 

Referat møde i Frivillighedsrådet 
Onsdag, den 21. februar 2024 kl. 14.00-16.00 i mødelokale 121 (1. sal) på Tønder Rådhus  
 
Deltagere:  
Poul Erik Hansen, forperson, ordstyrer 
Karin Müller, næstforperson 
Erik Christensen Jensen 
Irene Feddersen 
Annette Fugleberg Wind 

Børge Hansen Rossen 
Dorte Friis  
Jørgen Ørbæk Petersen 
Katja Quilty, afbud 

 
Esben Thøstesen, projektleder (under punkt 2) 

Mikkel Leth Jespersen, afdelingsleder 
Kirsten G. Nissen, frivilligkoordinator/sekretær 

 
 
Referat 
 
1. Godkendelse af dagsordenen. 
Dagsordenen blev godkendt.  
 
2. Orientering om Trænerakademi v/projektleder Esben Thøstesen. 
Trænerakademi – Vi træner fremtidens frivillige er et landsdækkende projekt. Center for Ungdomsstudier 
(CUR) er projektejer. Odder, Kolding, Høje-Taastrup, Frederiksberg og Køge kommuner er med udover 
Tønder. Baggrunden for kommunens deltagelse var, at foreningerne er udfordret på frivillige og ressourcer – 
færre vil bidrage til foreningsarbejdet. Der er brug for at gentænke rekruttering. De unge vil være frivillige på 
en ny måde – mere projektorienteret, og det skal give mening for den enkelte. 
 
Trænerakadeimi i Tønder Kommune har fokus på frivillighed generelt. Ambitionen er, at alle unge får 
mulighed for at blive frivillige. Der tilrettelægges et undervisningsforløb med bl.a. valgfag i udskoling og i 
ungdomsskolen. I Tønder-Modellen er deltagelse obligatorisk for alle 7. klasser i kommunens distriktsskoler. 
Eleverne undervises i; Forenings Danmark, motivation, kommunikation, samarbejde, konflikthåndtering, 
legemestre og praktik.  
På sigt skal skoleeleverne i praktik i foreningerne. Praktikken vil ligge i skoletiden og uden for skoletid. På 
skoleskemaet vil undervisningen fylde 32 timer i modul I. I foråret skal 100 elever ud i praktik. De unge får 
nye kompetencer, som kan skrives på CV’et. Projektet vil have fokus på de unges trivsel bl.a. ved, at de 
oplever, at det er ok at lave fejl. Næste step er, at foreningerne byder ind med opgaver, og at der findes 
kontaktpersoner i foreningerne også i forhold til en god velkomst af de unge i foreningerne. 
 
Frivillighedsrådet var optaget af, hvordan rådet kunne bakke op om projektet, og var interesserede i om 
projektet kunne blive en model for fremtidens rekruttering af frivillige og også, hvilken betydning projektet 
kunne få i forhold til bosætningen i kommunen. 
 
Forvaltningen oplyste, at det handlede om, at projektet blev en succes, så det kunne gå fra at være et 
pilotprojekt til en permanent løsning. 
 
3. Administration af Frivillighedsrådets egne midler. 
Forvaltningen orienterer om ny løsning. Udkast til revideret forretningsorden vedlægges. 
 
Det blev oplyst, at forvaltningen havde oprettet en særskilt konto vedr. rådet. Rådets udgiftsbilag skal 
fremover afleveres til forvaltningen. Kirsten Nissen vil orientere om forbrug og saldo på møderne. 
 



 

 

De resterende penge på rådets bankkonto bruges bl.a. til deltagelse i konference og afholdelse af foredrag i 
forbindelse med Forskningens Døgn og derefter lukkes kontoen. 
 
Forretningsordenen blev drøftet og godkendt med de foreslåede ændringer. (Bilag vedlagt). 
 
Det blev aftalt, at hvis der i dagsordenen er punkter, der skal have særlig opmærksomhed, skal dette 
bemærkes i dagsordenen. 
 
4. Drøftelse om sammenlægning af Frivillighedsrådet og Frivilligcenter Tønder. 
Udpegning af repræsentanter fra Frivillighedrådet til arbejdsgruppe. 
 
Poul Erik Hansen forklarede baggrunden for sammenlægningen af Frivillighedsrådet og Frivilligcenter 
Tønder. Frivilligcentret havde manglet politisk repræsentation, og Frivillighedsrådet havde været udfordret i 
forhold til manglende kontakt til foreningerne. Både Frivillighedsrådet og centrets bestyrelse havde 
endvidere haft udfordringer med at finde nye medlemmer.  
Det blev aftalt at nedsætte en arbejdsgruppe, som skal formulere de spørgsmål, som Frivillighedsrådet og 
centret skal tage stilling til i forbindelse med, at Frivillighedsrådet og Frivilligcenter Tønder vil samles i en 
organisation.  Børge Rossen og Karin Müller blev udpeget til at deltage i arbejdsgruppen fra 
Frivillighedsrådet. Fra Frivilligcenter Tønder skal der også udpeges to deltagere.  
 
Frivillighedsrådet vil inddrage så mange som muligt af rådets medlemmer i drøftelserne, og vil samlet tage 
stilling til den fremtidige struktur mv. 
 
Der var under punktet følgende spørgsmål ift. det fremtidige samspil mellem råd og center: 

• Strukturen? 
• Skal det være et samarbejde eller en sammenlægning? 
• Hvad betyder sammenlægning? 
• Hvor skal man være? 
• Hvordan opnår man det mest effektive organ? 
• Hvilket navn? (Frivillig Tønder?) 
• Fordeling af roller og opgaver? 
• Kan Frivilligcenter Tønder repræsentere alle foreninger? (Centret har 80 medlemsforeninger) 
• Et nyt frivilligcenter med tilknyttet Frivilligråd? 

 
 5. Forskningens Døgn d. 22. april kl. 19 
Poul Erik Hansen fremlægger forslag til foredrag. 
 
Poul Erik Hansen havde taget kontakt til Forskningens Døgn for at sikre et af de ønskede foredrag. Det blev 
oplyst, at rådets 2. prioritet var bestilt til mandag aften den 22. april. Foredragets titel er;  ”Skidegodt Egon” – 
Tricksterens særlige funktion i vores samfund og vores identitet. Poul Erik Hansen vil sørge for transport og 
booking af overnatning til foredragsholderen. Kirsten Nissen booker mødelokale i Klosterhallen. 
Foredraget vil blive offentliggjort, som en af aktiviteterne i forbindelse med uge 17, hvor hele Tønder 
Kommune fejrer FN’s Verdensmål.  
 
6. Revidering af Frivillighedsrådets vedtægter. 
Udkast til de reviderede vedtægter vedlægges. 
 
Forslaget til ændrede vedtægter blev godkendt og sendes videre til behandling i Socialudvalget og 
Kommunalbestyrelsen. 
 



 

 

7. Præsentation af foreningernes udfordringer fra stormødet den 13.11.23. 
Karin Müller orienterer om gruppernes udsagn og de overordnede temaer. 
 
Karin Müller havde udarbejdet et mindmap over de mange udfordringer, der var blevet formuleret af 
foreningernes repræsentanter under stormødet. Det blev drøftet, hvordan der kan arbejdes videre med 
materialet. Mange af de ting, der var fremme på mødet, var også blevet drøftet i forbindelse med processen 
omkring udarbejdelsen af den nye politik for kultur og Fritid. På næste møde vil rådet udvælge et eller to 
temaer, som der kan arbejdes videre med.  
 
Det viste Mindmap vedlægges som bilag. 
 
8. Revidering af årshjulet. 
     Årshjulet vedlægges. 
 
Vedr. mødet den 14. marts. Tidspunket for mødet blev flyttet. Mødet afholdes fra kl. 15-17.  
 
9. Orientering ved forperson, andre medlemmer og forvaltning. 

• §18 midler –restmidler 
• Medlemskab af Foreningen Bæredygtig Udvikling 
• Verdensmålene 
• Barnets Lov 

 
Poul Erik orienterede om Frivilligcentrets økonomiske situation, og udfordring i forhold til at drive centret 
med kun 1 leder. Der mangler midler til ansættelse af yderligere en medarbejder, og centret kan i den 
forbindelse ikke nøjes med projektmidler. Poul Erik Hansen vil undersøge, om restmidler fra § 18 evt. kan 
overføres til Frivilligcentret, da det er en model, som man brugt i andre kommuner.  
 
Det blev oplyst, at Foreningen Bæredygtig Udvikling v/Morten Riis endnu ikke havde svaret retur.  
 
Punkterne Verdensmålene og Barnets lov blev udsat til næste møde.  

 
10. Eventuelt. 
Punktet blev ikke nået. 


